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Z OBECNÍHO ÚŘADU

Z jednání OZ KrumvířZ jednání OZ Krumvíř

Výzva k připojení rodinných domů ke splaškové kanalizaciVýzva k připojení rodinných domů ke splaškové kanalizaci
Protože výstavba čistírny odpadních vod (ČOV) 

a splaškové kanalizace dospěla ke konci, chtěl bych 
vám oznámit, že nastal čas napojení odpadních vod 
z vašich rodinných domů.

Pravidla pro napojení na splaškovou kanalizaci jsou 
takové:
- odpadní vody musí být oddělené od dešťové vody, 

která nesmí přitékat na ČOV
- odpadní vody musí přitékat do splaškové kanalizace 

napřímo, to znamená zrušení septiků a jímek
- do splaškové kanalizace je zakázáno pouštět a spla-

chovat tuky (oleje, sádlo atd.), textilie a vlhčené 
ubrousky!

Při napojování při výkopových pracích vašeho domu 
si zdokumentujte trasy potrubí (jak pro potřeby obce, tak 

i pro vás). Po napojení splaškové kanalizace (cca září 
– listopad) budete vyzváni k podpisu „Smlouvy o odvá-
dění, čištění a likvidaci vypouštěných odpadních vod“. 
Oproti úhradě sjednané částky (částečná spoluúčast) 
2.000,-Kč obdržíte projektovou dokumentaci kanalizač-
ní přípojky k vašemu rodinnému domu.

Vlastníci staveb, u kterých vznikají odpadní vody, 
mají za povinnost připojit se na kanalizaci, kdy je to 
technicky možné (dle zákona č. 274/2001Sb., §3). 
Majitel nemovitosti, která nebude připojena na splaš-
kovou kanalizaci bude dokládat, jak nakládá se svými 
splaškovými vodami (doklady o odvozu fekálním vo-
zem). Dokladování bude dle Vyhlášky č. 120/2011Sb. 
– „Směrná čísla roční spotřeby vody“ (1 osoba/rok – 
35m3 splaškové vody).

25.6.2024 
Zapisovatel: Jana Ko-
mosná.
Ověrovatelé: Ing. Petra Fo-
retníková a Bc. Petra Win-

klerová
Přítomni: dle prezenční listiny – 13 

přítomných

Bod č. II.
Usnesení č. 16/24/Z 3
Zastupitelstvo obce Krumvíř schva-

luje následující program 3. zase-
dání Zastupitelstva Obce Krum-
víř:

 I. Určení zapisovatele a ověřo-
vatelů zápisu.

 II. Schválení programu jednání 
O. Z.:

1. Závěrečný účet Obce Krumvíř za 
rok 2023.

2. Účetní závěrka Obce Krumvíř za 
rok 2023.

3. Prodej 4 kusů akcií (kus/1.000,-
-Kč) Vak Břeclav Obci Brumovi-
ce.

4. Prodej pozemku 1448/50 o vý-
měře 19m2 za účelem narovnání 
vlastnických vztahů.

5. Rozpočtové opatření č. 6/2024.
6. Smlouva č. JMK09C116/24/OKH 

o poskytnutí dotace z prostřed-
ků JMK na pořízení věcných 
prostředků PO – hasiči ve výši 
70.000,-Kč.

7. Dodatek č. 4 ke Smlouvě o dílo č. 
02-0778 s VHS Břeclav – výstav-
ba ČOV a kanalizace. (opakova-
né schválení – s aktuálním datem 
pro SFŽP).

8. Cenová nabídka opravy komuni-
kace pod KD. 

9. Různé.
10. Závěr.

Hlasování č. 2.:       
Pro 13: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Jaro-
slav Hrabec, Martin Hrabec, Mgr. 
Ondřej Luskač, Zdeněk Luskač, 
Ing. Petra Foretníková, Tomáš 
Vostřák, Lukáš Kobylka, Mgr. Mi-
chaela Procházková, Mgr. Ilona 
Zárubová

Proti 0, Zdržel se 0

- v 19:25h se dostavil zastupitel

Bod č. 1.
Závěrečný účet Obce Krumvíř za 

rok 2023
Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Návrh na schválení závěrečné-

ho účtu obce za rok 2023 bez 
výhrad. Součástí je zpráva au-
ditora – bez chyb.

Usnesení č. 17/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce schvalu-

je celoroční hospodaření obce 
a závěrečný účet obce za rok 
2023 včetně zprávy o výsledku 
přezkoumání hospodaření obce 
za rok 2023 bez výhrad.

Hlasování č. 3.:    
Pro 14: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Ja-
roslav Hrabec, Martin Hrabec, 
Mgr. Ondřej Luskač, Zdeněk 
Luskač, Ing. Petra Foretníková, 
Tomáš Vostřák, Lukáš Kobylka, 
Mgr. Michaela Procházková, 
Mgr. Ilona Zárubová, Vojtěch 
Veselý

Proti 0, Zdržel se 0
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Bod č. 2.
Účetní závěrka Obce Krumvíř za 

rok 2023
Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Návrh na schválení účetní zá-

věrky za rok 2023.

Usnesení č. 18/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce Krumvíř 

schvaluje účetní závěrku za 
rok 2023.

Hlasování č. 4.:       
Pro 14: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Ja-
roslav Hrabec, Martin Hrabec, 
Mgr. Ondřej Luskač, Zdeněk 
Luskač, Ing. Petra Foretníková, 
Tomáš Vostřák, Lukáš Kobylka, 
Mgr. Michaela Procházková, 
Mgr. Ilona Zárubová, Vojtěch 
Veselý

Proti 0, Zdržel se 0

Bod č. 3.
Prodej 4 kusů akcií (kus/1.000,-

-Kč) VaK Břeclav Obci Brumo-
vice 

Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Jde o 4ks akcií Va Břeclav, které 

Obec Krumvíř získala někdy po 
revoluci. S VaK Břeclav nemá-
me nic společného. Spolupra-
cujeme s VaK Hodonín. Uložení 
těchto akcií v bance stojí Obec 
Krumvíř 4000,-Kč/ročně.

- Akcie byly nabídnuty Městu Po-
hořelice. Nabídli 100,-Kč/ks. To 
byla nízká výše.

- Dále Obci Brumovice, kte-
rá vlastní více kusů akcií VaK 
Břeclav. Nabídli 1000,-Kč/ks. 
Již odkup akcií schválili na za-
sedání zastupitelstva.

  
Usnesení č. 19/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce Krumvíř 

schvaluje Záměr o prodeji 4 
kusů akcií (1.000,-Kč/kus) VaK 
Břeclav Obci Brumovice.

Hlasování č. 5.:       
Pro 14: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Jaro-
slav Hrabec, Martin Hrabec, Mgr. 
Ondřej Luskač, Zdeněk Luskač, 
Ing. Petra Foretníková, Tomáš 
Vostřák, Lukáš Kobylka, Mgr. Mi-
chaela Procházková, Mgr. Ilona 
Zárubová, Vojtěch Veselý

Proti 0, Zdržel se 0

Bod č. 4.
Prodej pozemku 1448/50 o výmě-

ře 19m2 za účelem narovnání 
vlastnických vztahů 

Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Jde o zastavěný pozemek u po-

toka vedle garáže po panu Jo-
sefovi Komosném, Krumvíř 166. 
O odkup žádá p. Helena Hrnčí-
řová, Krumvíř 399 za účelem na-
rovnání vlastnických vztahů.

Ing. Miroslav Ledahudec – vznesl 
dotaz, zda na pozemku nevedou 
nějaké sítě?

Jaroslav Komosný – žádné sítě tam 
nevedou.

Mgr. Ilona Zárubová – vznesla do-
taz, zda cena 330,-Kč/m2 + DPH 
zůstane?

Jaroslav Komosný – nechá zpraco-
vat posudek aktuální ceny sta-
vebních pozemků.

Prodá se za odhadní cenu.

Usnesení č. 20/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce Krumvíř 

schvaluje Kupní smlouvu mezi 
Obcí Krumvíř a paní Helenou 
Hrnčířovou, Krumvíř 399, na po-
zemek č. 1448/50 o výměře 19m2 
za účelem narovnání vlastnic-
kých vztahů za odhadní cenu.

Hlasování č. 6.:       
Pro 14: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Jaro-
slav Hrabec, Martin Hrabec, Mgr. 
Ondřej Luskač, Zdeněk Luskač, 
Ing. Petra Foretníková, Tomáš 
Vostřák, Lukáš Kobylka, Mgr. Mi-
chaela Procházková, Mgr. Ilona 
Zárubová, Vojtěch Veselý

Proti 0, Zdržel se 0

Bod č. 5.
Rozpočtové opatření č. 6/2024
Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Rozpočtové příjmy se zvyšují 

z 40 611 800,-Kč na 45 632 800,-
Kč

- Rozpočtové výdaje se zvyšují 
z 77 986 900,-Kč na 82 744 700,-
Kč

- Financování je 37 111 900,-Kč.

Usnesení č. 21/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce Krumvíř 

schvaluje Rozpočtové opatření 
č. 6/2024.

Hlasování č. 7.:       

Pro 14: Jaroslav Komosný, Martin 
Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Jaro-
slav Hrabec, Martin Hrabec, Mgr. 
Ondřej Luskač, Zdeněk Luskač, 
Ing. Petra Foretníková, Tomáš 
Vostřák, Lukáš Kobylka, Mgr. Mi-
chaela Procházková, Mgr. Ilona 
Zárubová, Vojtěch Veselý

Proti 0, Zdržel se 0

Bod č. 6.
Smlouva č. JMK09C116/24/OKH 

o poskytnutí dotace z pro-
středků JMK na pořízení věc-
ných prostředků PO – hasiči ve 
výši 70.000,-Kč

Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Jde o neinvestiční dotaci pro 

hasiče ve výši 70.000,-Kč na 
pořízení ochranných oděvů 
a svítilen. Poskytnutá dotace 
představuje maximálně 70% cel-
kových skutečných uznatelných 
výdajů na realizaci, nejpozději do 
31.12.2024.

Usnesení č. 22/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce Krumvíř 

schvaluje Smlouvu o poskytnu-
tí dotace z rozpočtu Jihomorav-
ského kraje č. JMK090116/24/
OKH mezi Jihomoravským kra-
jem a Obcí Krumvíř na akci „Po-
řízení věcných prostředků PO“ 
na základě dotačního programu 
Podpora jednotek sborů dobro-
volných hasičů obcí Jihomorav-
ského kraje pro rok 2024 ve výši 
70.000,-Kč.

Hlasování č. 8.:       
Pro 14: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Jaro-
slav Hrabec, Martin Hrabec, Mgr. 
Ondřej Luskač, Zdeněk Luskač, 
Ing. Petra Foretníková, Tomáš 
Vostřák, Lukáš Kobylka, Mgr. Mi-
chaela Procházková, Mgr. Ilona 
Zárubová, Vojtěch Veselý

Proti 0, Zdržel se 0

Bod č. 7.
Dodatek č. 4 ke Smlouvě o dílo č. 

02-0778 s VHS Břeclav – vý-
stavba ČOV a kanalizace. (opa-
kované schválení – s aktuál-
ním datem pro SFŽP)

Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Dodatek č. 4 ke Smlouvě o dílo 

č. 02-0778 s VHS Břeclav byl 
schválen již na minulém zasedá-
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ní ZO dne 18.4.2024, usnesením 
č. 11/24/Z 2. 

- Jde pouze o opakované schvále-
ní s aktuálním datem pro SFŽP. 
Je beze změn.

Usnesení č. 23/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce Krum-

víř schvaluje Dodatek č. 4 ke 
Smlouvě o dílo č. 02-0778 s VHS 
Břeclav – výstavba ČOV a kana-
lizace.

Hlasování č. 9.:       
Pro 14: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Jaro-
slav Hrabec, Martin Hrabec, Mgr. 
Ondřej Luskač, Zdeněk Luskač, 
Ing. Petra Foretníková, Tomáš 
Vostřák, Lukáš Kobylka, Mgr. Mi-
chaela Procházková, Mgr. Ilona 
Zárubová, Vojtěch Veselý

Proti 0, Zdržel se 0

Bod č. 8.
Cenová nabídka opravy komuni-

kace pod KD
Materiály uvedl Jaroslav Komosný
- Jde o rozpočet na komunikaci 

pod KD ve výši cca 650 000,-Kč 
bez DPH.

- Dostavil se technický dozor p. Lo-
jan.

p. Lojan – jde o opravu komunika-
ce pod KD. Práce jsou zastave-
ny z důvodu neshody. Zda uvést 
komunikaci do původního stavu 
nebo opravit tak, aby bylo zajiště-
no správné odvodnění. Dodělání 
nových vpustí. Stavební úpravy, 
aby byl zachován stávající stav 
(vjezdy, obrubníky, atd.). Zhoto-
vitel byl pověřen zaměřením. Ko-
munikace při výkopových pracích 
ujížděla. Byl navržen příčný spád 
a dodělání podílného spádu. 

 Cenová nabídka – přídlažba – 
žlab, který nasměřuje vodu do 
vpustí. Příprava konstrukce, při-
dání cca 6ks vpustí, odfrézování 
asfaltu nebo přidání asfaltu. 

 Obec by hradila ½ ceny přídlaž-
by + cena za asfaltovou vrstvu. ½ 
ceny bude hradit zhotovitel, uve-
dení do původního stavu.

Komosný Jaroslav – kolik vpustí?
p. Lojan – 3ks a 3ks vpustí. Cena 

cca 650 000,-Kč bez DPH.
Martin Valihrach – musí být na ko-

munikaci přídlažba?
p. Lojan – velký rozsah mezi obruba-

mi. Kvůli vedení asfaltování a za-

jišťování podílného odvodňování. 
Bylo by dobré uvést komunikaci 
do stavu, aby byla správně od-
vodněná. Termín stavby je do 
konce srpna 2024 dle smlouvy. 
Domluva předání díla byla do 
konce července, ale vypadá to, 
že se to nestihne. Čeká se na 
rozhodnutí, zda začít pracovat na 
novém stavu komunikace nebo 
jen ji uvést do původního stavu.

Bc. Petra Winklerová – pokud je 
stavba zastavená už 3 týdny, 
proč dávají cenovou nabídku až 
teď?

p. Lojan – komunikaci proměřovali 
a dávali rychle dohromady návrh 
projektu. My jsme se to dozvěděli 
v pondělí 24.6.2024 na kontrol-
ním dnu. Neví proč čekali.

Martin Valihrach – navyšují se ceny 
za dozor atd.

Mgr. Ilona Zárubová – je dobře, že 
navrhují nový záměr.

Martin Valihrach – neví technickou 
část. Otázka je, co je uvedení 
do původního stavu. Nejde udě-
lat asfalt rovně, aby se netvořily 
kaluže?

p. Lojan – nastavuje se ručně. Musí 
se držet výšky. Např. 15m asi od 
oka rovinu neudrží.

Martin Valihrach – nechápe, proč 
všichni pracovníci odjeli. Za 14 
dnů musí komunikaci nachystat 
k asfaltování.

Komosný Jaroslav – když dají komu-
nikaci do původního stavu a bu-
dou se tvořit kaluže, nebudou se 
moct práce reklamovat. Když dají 
přídlažbu, nesmí se tvořit kaluže. 
Bude se moct reklamovat.

Bc. Petra Winklerová – je možné do-
držet termín 10.7.2024 dodělání 
komunikace?

p. Lojan – neví, nemůže mluvit za 
zhotovitele. Záleží na tom, jak 
budou nasmlouvané práce.

 Zajištění techniky není jednodu-
ché.

Lukáš Kobylka – stavba by byla celá 
hotová a chybělo by dodělat jen 
tuhle komunikaci?

p. Lojan – může se stát. Cílem bylo, 
co nejdříve stavbu ukončit, aby 
se mohly domy napojovat. Do-
šlo k posunutí zkoušek na ČOV, 
technolog má čas až v druhé po-
lovině července.

Martin Valihrach – kamerové zkouš-
ky kanalizace pod KD jsou hoto-
vé?

p. Lojan – ano, jsou hotové, ale ještě 

je neviděl.
Zdeněk Luskač – aby nedošlo 

k tomu, že se udělá nová komu-
nikace, budou špatné kamerové 
zkoušky a muselo by se znovu 
kopat.

Ing. Miroslav Ledahudec – prvně 
se musí zkontrolovat ty kamero-
vé zkoušky.kudy povede objížď-
ka, až se bude opravovat silnice 
380? Pod KD?

Zdeněk Luskač – snad kyvadlově na 
hlavní silnici.

Vojtěch Veselý – vznesl dotaz ohled-
ně čerpací stanice č. 5 pod KD 
u potoka. Odčerpává se tam 
voda do potoka. To tak bude po 
každém dešti?

Komosný Jaroslav – po obci je moc 
děravých poklopů. Musí být kvůli 
odvětrání kanalizace.

Mgr. Michaela Procházková – u Frý-
dlů je kanál plný vody.

Bc. Petra Winklerová – i u Winklerů.
Zdeněk Luskač – tu vodu tam čerpa-

jí už týden a pořád tam voda je.
p. Lojan – pravděpodobně do kanali-

zace natéká dešťová voda.
Vojtěch Veselý – to se musí vyřešit, 

než se stavba předá. Zjisti, jestli 
natéká dešťová voda nastupuje 
spodní voda.

Zdeněk Luskač – copak projektant 
neví, že do kanalizace může na-
téct voda? Jak to projektoval?

Martin Valihrach – zkusit vyměnit po-
klopy za plné.

Komosný Jaroslav – to se nedá zku-
sit, jde asi o 70 poklopů.

p. Lojan – po obci je celkově cca 
400ks poklopů. Musí se to vyřešit.

Bc. Petra Winklerová – vznesla do-
taz, zda u čerpací stanice bude 
dlažba, aby se dalo jít na mostek 
přes potok.

p. Lojan – ano, bude tam dlažba 
a část bude tráva.

Vojtěch Veselý – obruby jsou osa-
zené nakřivo. Udělají to nově? 
Opravovat se bude jen část ko-
munikace?

p. Lojan – obruby se opraví. Záleží 
na tom, co vše chcete opravovat.

Ing. Miroslav Ledahudec – takových 
míst je po obci hodně, kde je 
opravena jen část silnice.

Komosný Jaroslav – kdyby se měly 
opravit všechny silnice nově, to 
bychom byli cenově o hodně výš.

Martin Valihrach – žádá o dodržení 
termínu dodělání komunikace do 
12.7.2024.

p. Lojda – předá informace ihned po 
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jednání zhotoviteli.

Usnesení č. 24/24/Z 3
- Zastupitelstvo obce Krumvíř 

schvaluje Cenovou nabídku na 
opravu komunikace pod KD na-
vrženou zhotovitelem ve výši cca 
650 000,-Kč bez DPH.

Hlasování č. 10.:       
Pro 12: Jaroslav Komosný, Martin 

Valihrach, Ing. Miroslav Ledahu-
dec, Bc. Petra Winklerová, Jaro-
slav Hrabec, Martin Hrabec, Mgr. 
Ondřej Luskač, Ing. Petra Foret-
níková, Tomáš Vostřák, Lukáš 
Kobylka, Mgr. Michaela Procház-
ková, Mgr. Ilona Zárubová

Proti 0, Zdržel se 2: Zdeněk Lus-
kač, Vojtěch Veselý

Dotazy, podněty a připomínky
Komosný Jaroslav – sdělil zastupite-

lům, že na č. p. 10 vzniká dětská 
skupina Skřítci – v podstatě sou-
kromá školka. Tyto dětské skupi-
ny jsou podporované dotacemi 
z EU.

 Zjišťoval dotace na přístavbu 
MŠ. Momentálně jsou vypsány 
dotace pouze na dětské skupiny.

 Na ZŠ a MŠ se byl podívat pro-
jektant. Projekty by vyšly zhruba 
na 755 000,-Kč + DPH. Stavba 
by vyšla na 9 500 000,-Kč bez 
vybavení.

 Doporučil přístavbu na školce. Musí 
mít svou únikovou požární cestu.

Martin Valihrach – o jakou dotaci 
jde? Proč nejde udělat přístavbu 
na škole?

Komosný Jaroslav – ve výši cca 85% 
uznatelných nákladů dotace. Ve 
škole je otevřené schodiště. Ne-
jde to kvůli tomu, že ve školce 
musí být schodiště odděleno. 

Ing. Miroslav Ledahudec – skupina 
Skřítci určitě pomůže, když se 
nějaké dítě nedostane do školky.

Martin Valihrach – zatím by sledoval do-
tace a nebudoval dětskou skupinu.

Mgr. Michaela Procházková – vznes-
la dotaz, kdy se bude opravovat 
střecha ZŠ a MŠ.

Komosný Jaroslav – byl se na to 
podívat p. Prokeš z Brumovic. 

Paní ředitelka se musí domlouvat 
s ním kdy a co bude dělat.

Mgr. Michaela Procházková – vznes-
la dotaz, kdy se bude ZŠ a MŠ 
napojovat na ČOV.

Komosný Jaroslav – určitě o prázd-
ninách nebo o víkendu. Aby nebyl 
ve škole provoz.

Mgr. Michaela Procházková – upo-
zornila, že svod ze střechy školy 
je stále ucpaný.

Komosný Jaroslav – nedalo se to 
pročistit. Musí se vykopat trubka 
ze země a vyměnit.

Komosný Jaroslav – měly by se ur-
čit podmínky napojování domů 
na kanalizace. Jak lidi motivovat 
k co nejrychlejšímu napojení. 
Třeba do konce roku 2024. Kdo 
se nenapojí, bude muset doklá-
dat, co dělá se splašky. Aby ČOV 
fungovala, musí být napojeno 
alespoň 60% domů ve zkušeb-
ním provozu.

Hana Jakubčíková – vznesla dotaz, 
kdy se budou prodávat projekty 
přípojek?

Komosný Jaroslav – jak se lidé na-
pojí, koupí si na OÚ projekt a po-
depíše se Smlouva o odvádění 
a čištění odpadních vod.

Hana Jakubčíková – vznesla dotaz, 
kdy proběhne kolaudace ČOV?

Komosný Jaroslav – kolaudace pro-
běhne po předání stavby zhoto-
vitelem.

Ing. Miroslav Ledahudec – u kolau-
dace musí být dozor.

Bc. Petra Winklerová – v zápis 
z kontrolního výboru se dočetla, 
že není požádáno o žádnou do-
taci na třídění odpadu.

Komosný Jaroslav – o dotaci je za-
žádáno, ale ještě nevíme výsled-
ky s OPŽP.

Vojtěch Veselý – na zasedání v dub-
nu bylo řečeno, že výsledky bu-
dou věděny do 14 dnů.

Komosný Jaroslav – zatím výsled-
ky neví. Bohužel neovlivní, kdy 
OPŽP výsledky vyvěsí.

Bc. Petra Winklerová – informovala 
zastupitele, že ve fi nančním vý-
boru probírali úpravu okolí školky 
a školy. Měli bychom se připravit 
na to, než dojde k opravě hlavní 

silnice a chodníků. Nechat zpra-
covat nějaký návrh vizualizaci, 
aby na sebe práce navazovaly.

Tomáš Vostřák – bylo by dobré okolí 
školky a školy esteticky upravit. 
Poptat se u nějakého architekta.

Martin Valihrach – kolik by to stálo? 
Není potřeba studie, aby se upra-
vilo okolí školky a školy.

Komosný Jaroslav – vzpomněl si 
na Ing. Arch. Hukovou z Klobouk 
u Brna, co navrhovala úpravu 
starého hřbitova. Osloví ji.

Hana Jakubčíková – když se mlu-
ví o projektech, v šuplíku máme 
stále projekt koupaliště – biotopu. 
Je v účetnictví obce stále veden 
jako nedokončený majetek.

Tomáš Vostřák – ano, je stále v účet-
nictví veden. Projekt by se již mu-
sel předělat.

Vojtěch Veselý – vznesl dotaz, 
kdy dojde k opravě silnice 380 
a chodníků?

Komosný Jaroslav – vyřizuje se, 
bude se upravovat projekt na sil-
nici a chodníky. Zítra má schůzku 
s CETINEM ohledně přeložek.

Vojtěch Veselý – navrhl zkusit oslovit 
EG.D kvůli přeložce vedení NN 
do země.

Komosný Jaroslav – ano, osloví je.
Komosný Jaroslav – informoval za-

stupitele, že v obecním bytovém 
domě bude od 1.7.2024 volný byt 
č. 5. 1+kk v patře. Paní Navráti-
lová Tereza se stěhuje a v pátek 
28.6.2024 by měla vrátit klíče. Ne-
zaplatila již tři nájmy + energie. 

 Pravděpodobně dojde k vymáhání. 
 Paní Štefková Andrea má ještě 10 

dnů, aby zaplatila nájem + energie. 
Lukáš Kobylka – vznesl dotaz, zda 

se budou hledat noví nájemníci.
Komosný Jaroslav – ano, budou se 

hledat noví nájemníci. Vyvěsí se 
záměr o nájmu bytu a proběhne 
výběrové řízení.

Vojtěch Veselý – upozornil, že v kon-
trolním výboru se domlouvaly, 
aby se nájemní smlouvy bytů, 
neprodlužovaly na déle než rok.

Komosný Jaroslav – ano, tak je to 
domluveno. Ale dle právníků, to 
jisté věci neřeší.

Výzva Sboru pro občanské záležitostiVýzva Sboru pro občanské záležitosti
Maminky narozených dětí (občanů Krumvíře), přihlas-

te se na Obecní úřad na obřad Vítání občánků, telefonní 
číslo 519 419 321, e-mail: podatelna@krumvir.cz. Kdo má 
o obřad zájem musí vyplnit formulář „Souhlas se zpraco-

váním osobních údajů pro účely vítání občánků“, který je 
k dispozici na webu www.krumvir.cz a na podatelně Obec-
ního úřadu Krumvíř. Bližší informace získáte na podatelně 
Obecního úřadu nebo u p. Michaely Procházkové.
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Jubilanti, vyzvedněte si na Obecním úřadě formulářJubilanti, vyzvedněte si na Obecním úřadě formulář

Praktické informacePraktické informace

Sbor pro občanské záležitosti 
navštěvuje občany obce – jubilanty 
ve věku 80, 85, 90 až 100 a více let 
s blahopřáním k jejich výročí.

Občané, kteří dosud nejsou 
v evidenci, v roce 2024 dovrší výše 

uvedené jubileum a mají zájem 
o osobní návštěvy členů Sboru pro 
občanské záležitosti spojené s gra-
tulací a předáním dárkového balíč-
ku, musejí vyplnit formulář „Souhlas 
se zpracováním osobních údajů pro 

účely blahopřání jubilantům“. Ten je 
k dispozici na webu www.krumvir.
cz a na podatelně Obecního úřadu 
Krumvíř. Bližší informace získáte 
na podatelně Obecního úřadu nebo 
u p. Michaely Procházkové.

Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 07.06. – 08.06.2024

Okrsky Voliči 
v sezna-

mu

Vydané 
obálky

Volební 
účast 
v %

Ode-
vzdané 
obálky

Platné 
hlasy

% 
platných 

hlasůcelkem zpr. v %

1 1 100,00 983 294 29,91 294 293 99,66

Strana Platné hlasy Předn.
hlasy
číslo název celkem v %
1 Klub angažovaných 

nestraníků
0 0,00 -

2 Liberální aliance 
nez. občanů

1 0,34 X

3 SPD a Trikolora 8 2,73 X
4 Mourek – politická 

strana
1 0,34 X

5 LEPŠÍ ŽIVOT PRO 
LIDI

3 1,02 X

6 PRO – Jindřicha 
Rajchla

1 0,34 X

7 Urza.cz: Nechceme 
vaše hlasy

0 0,00 -

8 Ref.o vstupu do EU 
bylo zman.

0 0,00 -

9 PŘÍSAHA a MOTO-
RISTÉ

22 7,50 X

10 SEN 21 a Volt Česko 0 0,00 -
11 Česká republika na 

1. místě!
2 0,68 X

12 Strana zelených 2 0,68 X
13 ČSSD 0 0,00 -
14 ANO 2011 82 27,98 X
15 ALIANCE ZA NEZÁ-

VISLOST ČR
2 0,68 X

16 ANO LEPŠÍ EU 
S MIMOZEMŠŤANY

1 0,34 X

17 SPOLU (ODS, KDU-
-ČSL, TOP 09)

86 29,35 X

18 REFERENDUM - 
Hlas Lidu

0 0,00 -

19 Svobodní 8 2,73 X
20 Sociální demokracie 6 2,04 X
21 Starostové a osobn. 

pro Evropu
21 7,16 X

22 HLAS 0 0,00 -
23 Česká pirátská stra-

na
10 3,41 X

24 PRO vystoupení 
z EU

0 0,00 -

25 Nový směr 0 0,00 -
26 STAČILO!, KSČM, 

SD-SN, ČSNS
35 11,94 X

27 DSZ - ZA PRÁVA 
ZVÍŘAT

1 0,34 X

28 Volte Pr.Blok www.
cibulka.net

1 0,34 X

29 SENIOŘI SOBĚ 0 0,00 -
30 Levice 0 0,00 -
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Mobilní pošta KrumvířMobilní pošta Krumvíř

Recyklování odpadůRecyklování odpadů

Od 3.9.2024 ve dvoře obecního úřadu je v provozu 
Mobilní pošta, která nahrazuje provoz pošt Partner.

Provozní doba:
Po 10-12h
Út 12-14h

St 13-17h
Čt 8-10h
Pá 12-14h

V České republice se v minulém roce recyklovalo 
více obalů, Češi v třídění nepolevují.

Míra recyklace obalů v ČR se meziročně zvýšila o 4 
procentní body, jejich celkové využití je vyšší o 5 pro-
centních bodů. Již celé tři čtvrtiny Čechů a Moravanů 
třídí odpad, a to také díky široce dostupnému systému 
barevných popelnic, jejichž počet dosáhl téměř jedno-
ho milionu. Jejich průměrná vzdálenost od domácností 
je menší než 100 metrů. Vyplývá to z aktuálních statis-
tik Autorizované obalové společnosti EKO-KOM.

Díky aktivnímu přístupu občanů se loni z celko-
vého množství vyprodukovaných obalových odpa-
dů podařilo předat 75 % k recyklaci a dalších 11 % 
k energetickému využití. Míra recyklace obalů se tak 
meziročně zvýšila o 4 procentní body a celkové vy-
užití je oproti roku 2022 o 5 procentních bodů vyšší.

Firmy v ČR uvedly loni na tuzemský trh méně bale-
ného zboží, což znamenalo i méně obalů. A častěji pro 
své produkty, oproti předcházejícím rokům, volily opa-
kovaně použitelné obaly. To se spolu s dalšími faktory 
projevilo na celkovém množství vzniklého obalového 
odpadu. Toho bylo 1 261 452 tun, což je meziročně 
o 4 % méně. 

Každý obyvatel ČR vytřídil loni v průměru 75,6 kilo-
gramu odpadu. Konkrétně to bylo 22,5 kilogramu pa-
píru, 17,1 kilogramu plastů, 14,6 kilogramu skla, 0,4 
kilogramu nápojových kartonů a 21 kilogramů kovů. 
K dispozici měli více než 920 tisíc barevných nádob 
na tříděný odpad a ze svého bydliště to k nim měli 
v průměru 90 metrů. V některých obcích třídí lidé mís-
to do nádob na ulicích do pytlů přímo v domácnos-
ti. Svozová společnost je pak sváží podle kalendáře 
k danému datu.  

Nejvyšší míra recyklace byla dosažena tradičně 
u papíru, který lze využít bez problému. U plastových 
obalů byla dosažena 
celková míra recyklace 
49 %, 78 % u obalů ze 
skla, 67 % u kovových 
obalů, u dřevěných oba-
lů bylo dosaženo 37% 
míry recyklace. 

AOS EKO-KOM ve 
spolupráci se zapoje-
nými obcemi a městy 
v Systému pokračovaly 
na zahušťování a zkva-
litňování sběrné sítě pro 
třídění na území ČR. 
Systém třídění a recyk-
lace obalů je v ČR dlou-
hodobě fi nancován z po-
platků fi rem vyrábějících 

nebo dovážejících balené zboží. Na konci roku 2023 
bylo do systému zapojeno 21 301 výrobců, plničů 
nebo dovozců baleného zboží. Tyto fi rmy prostřed-
nictvím AOS EKO-KOM plní svoji zákonnou povinnost 
zajistit pro obaly uvedené na trh v ČR zpětný odběr 
a využití v zákonem požadované míře. Za to platí do 
systému EKO-KOM poplatek, jehož výše se odvíjí od 
množství vyprodukovaných obalů. Z těchto peněz pak 
EKO-KOM hradí náklady související s provozem a ob-
sluhou sběrné sítě nádob na třídění, dotříděním odpa-
du na dotřiďovacích linkách, recyklací nebo energe-
tickým využitím vzniklých obalových odpadů. Největší 
část nákladů Systému představují přímé platby měs-
tům a obcím za tříděné množství obalových odpadů. 
Ke konci roku 2023 bylo do systému EKO-KOM zapo-
jeno 6 184 obcí a měst ČR, 99 % obyvatel ČR tak má 
možnost ve svých městech odpady třídit a 75 % jich 
tak pravidelně činí.

Třídění odpadů v roce 2023
1 261 452 tun
obalových odpadů vzniklo v ČR 
941 285 tun
tj. 75 % všech použitých obalů vyprodukovaných 

v ČR bylo následně předáno k recyklaci
143 271 tun
tj. 11 % všech použitých obalů vyprodukovaných 

v ČR bylo následně předáno k energetickému využití
920 007
barevných kontejnerů a menších nádob na tříděný  

odpad mají lidé k dispozici v celé ČR
 75,6 kg
papíru, plastů, skla, nápojových kartonů a kovů vy-

třídil v průměru za minulý rok každý obyvatel ČR
75 %
obyvatel ČR pravidelně třídí odpad
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Asistivní technologieAsistivní technologie

DFS PantličkaDFS Pantlička

SOCIÁLNÍ OKÉNKO

Nástroje a služby pro bezpečí, zdraví i volný čas nejen 
seniorů

Naše společnost stárne. Máme mezi námi stále vyšší 
počet osob, které potřebují extra péči a podporu, a s tím 
i stále vyšší počet lidí z řad příbuzných či přátel, kteří 
se ocitají v roli pečujících, mnohdy na úkor péče o své 
vlastní zdraví či možnosti zaměstnání a podpory dalším 
členům rodiny. Zároveň každá osoba z řad těchto nefor-
málních pečujících postupně směřuje k okamžiku, kdy 
bude potřebovat podporu sama. Zpravidla o tom neradi 
přemýšlíme, a ještě méně rádi mluvíme; nicméně to je 
průběh lidského života, který -zatím- ošálit neumíme. 
Téma důstojného stárnutí a celkově oblast péče a pod-
pory nejen pro seniory, ale obecně pro osoby se zdra-
votním znevýhodněním často přichází na přetřes pozdě, 
když už řešíme následky dlouhodobého stavu nebo ne-
udržitelnou rodinnou a často i ekonomickou situaci. 

Služby a nástroje, jak stárnoucím osobám, jejich blíz-
kým, a také i profesionálním pečovatelům a pečovatel-
kám pomoci tu ale naštěstí jsou. Ať už se jedná o řešení 
“tradičního” stylu, od nejrůznějších kompenzačních po-
můcek do domácnosti po profesionální terénní služby 
sociálních a zdravotních služeb; po řešení nová, spjatá 
s technologiemi, práci s daty a nejrůznějšími prostředky 
výpočetní techniky. Ale jak už víme z historie, samotná 
existence technologie nezajistí lepší život. Proto Jiho-
moravský kraj, krajem zřizovaná agentura JINAG i celá 
řada dalších odborníků a poskytovatelů péče v regionu 
hledá řešení, jak tyto mnohdy chaotické vody různých 
chytrých zařízení, náramků, mobilů, tlačítek, brýlí a sen-
zorů zmapovat a usnadnit v nich orientaci každému, kdo 
hledá řešení své situace. Výzva to není lehká, tyto tech-
nologie jsou používany různě, někdy jsou spjaty s kon-
krétní službou (typicky nouzová tlačítka tísňové péče), 
jindy záleží přímo na míře zapojení využívající osoby 
a jejího pečujícího, zda jim technologie bude moci zlep-
šit komunikaci, péči o zdraví nebo bezpečnost; nebo se 
samotné využití služby váže na omezenou oblast. 

Zároveň je celá tato problematika jen málo právně 
ukotvená a možná i špatně pojmenovaná. Označení 
„tísňová” péče” vzbuzuje dojem, že ji využívá osoba 
bezmocná, ve špatné životní situaci a schopnosti se 
o sebe postarat, a proto už jen svým názvem často vy-
volává bezprostřední odmítavou reakci. Přitom může 
být účinným nástrojem prevence krizové situace, a prá-
vě posílením soběstačnosti seniora či seniorky a cestou 
k větší pohodě celé rodiny. Obdobně i samotná široká 
defi nice "asistivních technologií" přináší odborné i laické 
veřejnosti problémy v porozumění, oč se jedná.

Úkolem rozšířit asistivní technologie do sociálních 
a zdravotních služeb Jihomoravského kraje, a usnadnit 
tak život seniorům a lidem se zdravotním postižením 
v jejich domácím prostředí, pověřil Jihomoravský kraj 
agenturu JINAG.

„V rámci krajského řešení můžeme pomoci laikům 
i profesionálům snadněji se orientovat v záplavě infor-
mací a s hledáním řešení individuálních situací. Proto 
pracujeme na informačním prostředí, které zpřístupní 
téma a možnosti asistivních technologií jak pro neformál-
ní pečující, tak pro samotné klienty sociálních a zdravot-
ních služeb a zaměstnance poskytovatelů těchto služeb 
v našem kraji. Vytváříme příležitosti, při kterých hledá-
me řešení, ukazujeme příklady dobré praxe a hledáme 
každého, kdo se chce do této výzvy zapojit či různá ře-
šení vyzkoušet,” uvedla Eva Nečasová, specialistka pro 
sociální a zdravotní služby agentury JINAG.

Jednou z dalších příležitostí, kde se potkat, technolo-
gie vyzkoušet a posunout prostředí zase o kousek dál 
je zářijová akce DOMA JE DOMA: na vlastní kůži. Na 
akci přivítáme pečující, klienty, poskytovatele služeb 
i akademiky. Každý se zde bude moci zapojit do dalšího 
rozvoje informačního prostředí a vyzkoušet si různá za-
řízení. Přijďte za námi 10. 9. do brněnského “kongresák. 
space” i vy! Akce je zdarma po předchozí registraci na 
www.domajedoma.eu.

Autor: Julie Tomaňová, JINAG

Z ČINNOSTI SPOLKŮ

Závěr našeho školního roku 
byl nabitý a my jsme s nadšením 
přijali pozvání hned na tři vystou-
pení. Koncem května jsme spolu 
s klobouckou cimbálovou muzikou 
ze ZUŠ vyjeli reprezentovat naši 
obec až do Brna na Májové slav-
nosti. Cestu autobusem jsme si 
užili, a i když jsme s sebou přivezli 
bouřlivé počasí, tak se nám poda-
řilo na Náměstí Svobody vystoupit 

dokonce dvakrát. Děti dostaly za-
slouženou odměnu a návrat domů 
byl hned veselejší. Dalším milým 
pozváním byla možnost účastnit 
se dětských krojovaných slavností 
ve vedlejší obci Kašnice. Tato akce 
se vydařila nejen díky slunečnému 
počasí, ale i skvělé organizaci. Nej-
dříve jsme se zapojili do průvodu 
krojovaných dětí obcí a následně 
během odpoledne jsme vystoupili 

s naším pásmem a užili si spous-
tu zábavy s dechovou hudbou. 
Naše poslední výprava směřova-
la do Archlebova, kam se vždyc-
ky rádi vracíme, protože už jsme 
s dětským souborem Archlebjánek 
navázali hezké přátelské vztahy. 
V této obci se konalo výročí hned 
několika místních spolků a nám 
bylo ctí, že jsme při této příležitos-
ti mohli vystoupit. Odpoledne bylo 
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plné dětských souborů, u kterých 
jsme mohli načerpat mnoho inspi-
race a také ženských a mužských 
sborů, kteří nám připomněli i někte-
ré krásné a známé melodie a pís-
ničky z našeho regionu. 

Tradičně také slavíme závěr škol-
ního roku a ani letos tomu nebylo ji-
nak. Společně jsme si prošli folklorní 
stezkou plnou otázek a úkolů, která 

nás zavedla na vinařský dům, kde 
starší děti čekalo šifrování tajenky.  
Odměnou bylo nejen připravené 
občerstvení a zmrzlina, ale i malý 
dáreček na památku. Děkujeme 
také spolku místních vinařů, že nám 
umožnili strávit hezké odpoledne na 
vinařském domě. 

Naše sezóna byla opravdu pestrá 
a nelenili jsme ani chvilku a hodlá-

me v tom pokračovat i v té následu-
jící. Na zkoušky se budeme scházet 
tradičně ve čtvrtek od 16.30 v tělo-
cvičně a začínat budeme 19. září.

 Těšíme se na všechny kamará-
dy, kteří si s námi budou chtít zatan-
čit a zazpívat!!

Vedoucí DFS Pantlička
Kateřina Valihrachová
a Božena Svobodová

SK KrumvířSK Krumvíř
Parná letní příprava už všem družstvům SK Krumvíř 

skončila, aby na ni plynule navázala nová sezóna. Do té 
vstupujeme podobně jako loni se čtyřmi družstvy, přihláše-
ných do soutěží, z toho dvě krajské a dvě okresní. Měsíc 
červenec byl pro místní hřiště, které se dávalo dohromady 
po kvalitním propískování a aerifi akci, odpočinkový, pro-
to musely všechny týmy absolvovat tréninky mimo zdejší 
fotbalový areál. Například muži provětrávali trávník na jed-
notkách ve Velkých Hostěrádkách, a své přátelské zápa-
sy odehráli v Kloboukách, Šaraticích, Veselí či Bošovicích. 
Na utkání prvního kola krajského poháru si pro změnu vy-
jeli do Bukovan, kde zvítězili a postoupili do druhého kola, 
v němž narazili na Šardice. Co se týká změn v kádru, tou 
hlavní je již předsezónní příchod trenéra Lukáše Buchty, 
jemuž se s vedením týmu podařilo přivézt mladé hráče 
Denise Galiu ze Šaratic a Jakuba Slatinského z Lužic. 
Bohužel na vlastní žádost opustily tým tři opory – Honza 
Borovička, vracející se do rodných Bošovic, Martin Riedl, 
který, pokud mu to zdravotní stav dovolí, bude pokračovat 
doma v Hovoranech a dlouholetý základní stavební ká-
men sestavy Lukáš Kobylka, jenž ukončil bohatou krum-
vířskou fotbalovou kariéru, lemovanou čtyřmi soutěžními 
postupy s krumvířským áčkem od třetí třídy až do krajské-
ho přeboru.  Na čem si chce nový lodivod týmu zakládat, 
je především zapojování mladých hráčů, vycházejících 

z dorostu, což potvrzuje již od svého příchodu. Věříme, že 
kluci zatnou zuby a o své místo se poperou.

Dorost zachytil úvod nové sezóny v dobré formě, kdy 
první ztrátu bodů pocítil až ve čtvrtém kole na hřišti Velké 
nad Veličkou. Doufáme, že tým vedený trenérem Martinem 
Moškvanem s řadou opor, pokukujících po „A“ mužstvu, 
bude patřit k tomu nejlepšímu, co první třída nabídne.

Pro obě žákovské kategorie začala sezóna až se začát-
kem školního roku. Starší budou mít v desetičlenné tabulce 
dosti náročné soupeře, nicméně právě ti je můžou posu-
nout kvalitativně zase o něco výš. Stejný počet protivníků 
v neméně náročné skupině čeká i mladší žáky, mezi které 
se snad začne zapojovat i více kluků z mladších ročníků. 
Kdo se bude chtít přesvědčit o narůstající formě všech na-
šich družstev, je vítaný. Domácí zápasy týmů bývají vetši-
nou v těchto dobách – mladší žáci v sobotu v 10 hodin, 
starší žáci v neděli v 10 hodin, muži v sobotní odpoledne 
a dorost ve stejný čas jako áčko, ale v neděli.

Ondřej Luskač
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Sportovní akademie Kyjov z.s.Sportovní akademie Kyjov z.s.
Kemp pohybu, her a zábavy DĚTI v pohybu Krumvíř
Máme za sebou druhý ročník kempu pohybu, her a zábavy 

v Krumvíři, který se po celý týden nesl v duchu OLYMPIJSKÝCH 
HER. Zúčastnilo se 24 dětí ve věku od 4 do 12 let. Základnou 
kempu po celý týden byl SPORTOVNÍ AREÁL KRUMVÍŘ. Pro děti 
byl připraven týden plný pohybu, her, zábavy a také překvapení.

Děti byly rozděleny do tří družstev (států), které si vylosovaly – 
Německo, Rakousko a Polsko. V družstvech se bojovalo po celý 
týden v několika disciplínách (skok do dálky, hod medicinbalem, 
štafeta, sprint, fotbal, fl orbal, vybíjená, střelba na bránu, hod na 
cíl, překážková dráha). V programu kempu nechyběl výlet, cesta 
za pokladem, dobrodružství v lese, osvěžení hasičskou technikou 
a mnoho dalšího.  Ve středu byl výlet na rozhlednu Nedánov, po 
cestě byly pro děti připraveny úkoly/otázky v duchu Olympijských 
her.

Čtvrteční den patřil výletu do Velkých Hostěrádek, kde pro děti 
opět bylo připraveno plnění úkolů v lese. 

Děkujeme trenérům Oldřich Pintera, Aneta Němečková, Ven-
dula Štiková a Eliška Němečková, za jejich připravený program, 
nasazení, starostlivost a péči o děti. Za každodenní obědové 
menu děkujeme Restauraci KD Svatobořice-Mistřín. Obci Krum-
víř také děkujeme za poskytnuté zázemí. Počasí nám velmi přálo 
a všichni jsme si to užili. Těšíme se na další ročník kempu v roce 
2025. Od září startujeme I. pololetí pravidelných tréninkových 
jednotek. Veškeré informace budou zveřejněny na sociálních sí-
tích a webových stránkách.

DĚTI v pohybu
Barbora Veselá 
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Spolek proKrumvířSpolek proKrumvíř

SDH KrumvířSDH Krumvíř

Čtvrtou sobotu v červnu se ko-
nal jubilejní 10. ročník WineRun 
– Krumvířský běh a i když velké 
bouřky vnesly do odhadů návštěv-
nosti velké pochybnosti, dorazilo 
rekordní množství běžců. Dětské-
ho závodu se zúčastnilo na 160 
dětí, 15 štafet a do hlavního závo-
du se postavilo 292 běžců.

Trať je pro běžce svou členitostí 
velmi zajímavá a tak v posledních 
letech láká do Krumvíře ty nejlep-
ší běžce a diváci, kteří fandí kolem 
trati mají vždy o strhující podívanou 
postaráno. Na trati měřící 6,6km 
není prostor pro nějaké taktizování 
a hned od začátku běžci pomýš-
lející na prvenství běží na doraz. 
Klíčovým místem trati, které výraz-
ně promluví do závodu je prudký 
kopec na třetím kilometru a kde 

se projevuje míra připravenosti do 
závodu. V čase 21:51,3 zvítězil, 
při první účasti na závodě, Lukáš 
Kučera z Brna. Mezi ženami ohájil 
Danka Truksová s časem 26:25,0. 
Na vítěze pravidelně čeká lákává 
výhra v podobě krumvířského vína. 
Kolik si ho odvezou, to už záleží na 
jejich váze. 

Krumvířský běh není jenom 
o běhu a víně, ale hlavně o chari-
tativní pomoci. V letošním roce se 
běželo pro Adámka z Bořetic, který 
má nejvyšší stupeň autismu spoje-
ný se zdravotními komplikacemi. 
Díky štědrosti dárců se vybralo 110 
000Kč. 

Touto cestou bychom rádi podě-
kovali všem dobrovolníkům, podpo-
rovatelům, obci Krumvíř, dobrovol-
ným hasičům Krumvíř, SK Krumvíř, 

Keramičce Krumvíř, zahrádkářům, 
pěveckým sborům, sponzorům, 
všem vinařům, kteří otevřeli sklep 
a občanům Krumvíře, bez kterých 
by Krumvířský vinařský běh nebyl 
to, co je.

Do stálého programu letních 
akcí patří také letní kino. Letos 
jste v polovině srpna měli možnost 
shlédnout nový dramatický fi lm 
Vlny, a přestože byla avizovaná 
bouře a během lehce popršelo, do 
letního kina dorazilo na 200 divá-
ků. Sobotní večer zpestřila česká 
komedie „Prázdniny s Broučkem“.

Spolek nově plánuje uspořádat 
v průběhu podzimu fi lmové večery 
v kulturním domě, tak se můžete 
těšit na projekci dříve, než zase 
příští rok. 

spolek proKRUMVÍŘ

120. výročí Hasičské působnosti
Oslava 120. výročí hasičů v Krumvíři: Den plný zá-

žitků a zábavy
V sobotu 8. června 2024 se v Krumvíři konala vel-

kolepá oslava 120. výročí založení místního hasič-
ského sboru. Akce byla nejen oslavou historie a tra-
dice hasičského řemesla, ale také skvělým dnem 
plným zábavy pro všechny generace, neboť se sou-
časně slavil i Den dětí.

Slavnostní zahájení a ukázky hasičských do-
vedností

Oslavy začaly slavnostním zahájením, při kterém 
se sešli jak členové hasičského sboru, tak i míst-
ní obyvatelé a hosté z okolí. Po krátkém proslovu 
a vzpomínce na všechny, kteří se za uplynulých 
120 let podíleli na činnosti sboru, následovaly různé 
ukázky hasičských dovedností.

Pro děti bylo připraveno osm různých stanovišť, 
kde si mohly vyzkoušet různé aktivity a hry. Tato sta-
noviště byla zaměřena na rozvoj fyzických doved-
ností, týmové spolupráce a kreativního myšlení. Děti 
si mohly například vyzkoušet stříkání vodou na cíl, 
překonávání překážek, malování na obličej nebo růz-
né dovednostní soutěže. Tato část programu měla 
obrovský úspěch a děti se skvěle bavily. 

První ukázkou bylo vyprošťování dvou osob ze si-
mulace havarovaného auta. Diváci mohli na vlastní 
oči vidět, jakým způsobem hasiči postupují při do-
pravních nehodách a jak rychle a efektivně dokážou 
poskytnout první pomoc a zabezpečit místo nehody.

Další atrakcí bylo hašení rozpáleného oleje, které 
ukázalo, jak nebezpečné může být nesprávné haše-
ní požáru v kuchyni a jak správně postupovat, aby 

nedošlo k vážným úrazům nebo škodám na majetku.
Velký zájem vzbudila také ukázka hledání osoby 

pomocí vycvičeného hasičského psa s psovodem. 
Tento tým předvedl, jak rychle a efektivně dokážou 
najít ztracené nebo zraněné osoby v různých teré-
nech.

Pro nejmenší návštěvníky byl připraven dětský ha-
sičský útok, kde si děti mohly vyzkoušet, jaké to je být 
hasičem. S nadšením překonávaly překážky, stříkaly 
vodou na cíl a plnily různé úkoly, což jim přineslo ne-
jen zábavu, ale i cenné zkušenosti.

Občerstvení a zábava pro všechny
Kromě bohatého programu byla připravena také 

široká nabídka občerstvení. Návštěvníci si mohli po-
chutnat na vynikajícím gyrosu a cigárech z udírny, 
které se staly hitem dne.

Pro děti byly připraveny dva skákací hrady, které 
jim poskytly mnoho radosti a pohybu. Den dětí tak při-
nesl mnoho úsměvů a nezapomenutelných zážitků.

Velkolepé zakončení: PĚNA
Na závěr celodenní akce byla připravena velkolepá 

pěnová show. Obrovské množství pěny zaplavilo část 
hřiště a děti si v ní užívaly bezstarostné chvíle plné 
smíchu a radosti. Pěna měla obrovský úspěch a stala 
se vrcholem celého dne.

Oslavy 120. výročí hasičského sboru v Krumvíři 
byly skvělou příležitostí k setkání, zábavě a připome-
nutí důležité role hasičů v naší společnosti. Děkuje-
me všem, kteří se podíleli na organizaci této úžasné 
akce, a těšíme se na další setkání při podobných pří-
ležitostech.
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Bartolomějské hody očima stárek a stárkůBartolomějské hody očima stárek a stárků

Eva Húšková
Zdravím čtenáře krumvířského 

zpravodaje.
Letošní hody jsem stárkovala 

potřetí a měla jsem tu možnost 
společně s Martinem Sýkorou tvo-
řit první stárkovský pár. I přes za-
čáteční komplikace se sháněním 
stárků, jsme se nakonec sešli jako 
skvělá parta, která si vzájemně 
pomáhala a všichni jsme si hody 
náramně užili. Role první stárky mi 
dodala hodně zkušeností a dělalo 
mi radost vidět, jak se lidi baví.

Přípravy začali schůzama v kul-
turním domě, kde jsme společně 
s chasou hody připravovaly. Ote-
vřením stárkovského sklepa na 
kopcu začala hodovní zábava, kde 
jsme společně s chasou a hodov-
ními fanoušky odstartovali Hody 
2024. Kluci nám ve středu dovez-
li máju, která se poté chystala na 
páteční stavění, při kterém nám 
hrála skvělá Cimbálová muzika 
Primáš.

V sobotu hody opravdu začaly 
poté, co jsme se všichni oblékli do 
našich krásných krojů a společně 
se přesunuli průvodem pod máju. 
Dalším hodovním dnem byla ne-
děle, kde hrála hlavní roli Zavád-
ka. Byl to nádherný moment opět 
vidět lidi okolo sebe, jak obdivují 
krumvířskou tradici, až mi ukápla 
slzička

Pondělní hodovní den byl vese-
lý. Večer po půlnočním překvapení 
se rozjela ta pořádná zábava.

Chtěla bych poděkovat všem, 
kteří se hodů zúčastnili nebo se 
na nich jakýmkoliv způsobem po-
díleli. Bez vás by ty hody nebyly. 
Upřímný dík patří i mému stárkovi, 
který se o mě po celé hody staral 
a stál při mně. Dále bych chtěla 
poděkovat obci Krumvíř za pomoc 
při organizaci hodů. Další velké 
díky patří stárkům a stárkám za 

veškerou pomoc a ochotu. Děkuji 
vám!

A obrovské díky patří mé rodi-
ně, která mě pomáhala při obléká-
ní, podporovala mě a postarala se 
o lidi na můj hodovní den. 

Společně se všichni uvidíme na 
Odehrávkách hodů 21.9. 

Veselo!

Martin Sýkora 
Ač by mě to ještě na začátku 

prázdnin ani ve snu nenapadlo, tak 
jsem letos opět po letech stárkoval. 
Situace se stárkama letos nevypa-
dala úplně růžově, a tak jsme se po 
nějaké té vypité sedmičce na bese-
dě u cimbálu s mojí stárkou Evou 
domluvili, že budu stárkem. Roz-
hodnutí to bylo sice impulzivní, ale 
nelituji toho, protože jsem zase po 
letech mohl hody prožít naplno do 
poslední vteřiny. I přes počáteční 
strasti se sháněním stárků a stárek 
se nám dohromady sešla super se-
stava, o které jsem věděl, že se na 
ni můžu spolehnout. 

S mojí stárkou Evou jsme tvoři-
li sehranou dvojku a jsem rád, že 
byla po mém boku právě ona - její 
energie mě dobíjela během celých 
hodů. Zařízování proběhlo bez vět-
ších komplikací a my se pomalu 
začali těšit na hody. Už stárkovský 
sklep značil, že to budou hody plné 
srandy a zábavy. Na máju se nás 
sešlo tolik, že jsme měli problém 
se na vlečku poskládat a vzhledem 
k lokalitě jsme po 13 letech mohli 
s májou projet přes chalúpky, dě-
dinou a kolem školky. Za očištění 
máje patří velký dík “mlaďochům” 
z chasy, protože bez jejich ochoty 
pomáhat by to nešlo.

Ze tří hodovních dnů jsem si asi 
nejvíc užil ten náš, tedy sobotu - 
plný plac a večer sál usměvavých 
lidí, štrngání skleniček u stolů, no 
prostě paráda. Tím ale nechci říct, 

že by následující dva dny nebyly 
vydařené, ba naopak. Všecko, co 
se stalo v neděli a pondělí, nemě-
lo chybu. Věřím, že jste si i vy užili 
hody tak jako my stárci. Na závěr 
bych rád napsal velké DÍKY - nejen 
zbytku stárků a stárek, všem kteří 
nám jakkoliv pomohli, ale taky vám, 
co jste na hody přišli. Bez vás všech 
by to nebyly ty správný hody a ta 
správná zábava. Jo, a ještě jednu 
věc si nemůžu odpustit - bylo to su-
per, ale letos už vážně naposledy!

(pozn. kamarádů: To už tu bylo. 
Několikrát.)

Julie Mondeková
Něco málo o letošní akci Krojova-

né hody a jejich přípravách. Samo-
zřejmě jak jinak, než první o počasí 
a nebyly by to Krumvířské hody, kdy-
by se alespoň jednou někdo nepo-
hádal do krve, ale i přesto jsme se 
vzpamatovali, zatáhli za jeden provaz 
a konec dopadl nejlépe, jak mohl. Až 
na sobotní pařák nám přes hody pří-
jemně profukovalo, sem tam se nad 
námi slitoval i nějaký ten mrak. 

Jako z pohledu nové 2. stárky 
samotné povinnosti nebyly tak hrů-
zostrašné, jak si spousta lidí před-
stavuje, takže bych se nebála bez 
sebemenšího zaváhání doporučit 
stárkování komukoli, kdo má trochu 
zodpovědnosti. Občas je větší ná-
por na psychiku, ale musím říct, že 
se pro mě hody staly nezapomenu-
telným zážitkem. 

Nejnáročnější, co se týče mého 
názoru, bylo páteční stavění máje. 
Člověk se skoro nezastaví, a také vy-
držet každý den v ženském kroji cca 
minimálně 8 hodin v tolik stupních. 

Bylo pro mě i trochu překvape-
ním, o kolik víc práce udělají kluci, 
než jsem si představovala. Od začá-
tečního okamžiku se moje hlava jen 
postupně víc utvrzovala ve faktu, že 
hody mají zvláštní superschopnost - 
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buď vztahy umí rozebrat na kousky, 
nebo hodně posílí. 

Teď už jen sladká tečka nakonec. 
Moc mile mě překvapilo, jak spous-
ta lidí dokáže nabídnout pomoc, 
když jde o hody a je hezké vidět, že 
pro ně dost znamenají. Chci moc 
poděkovat své rodině a známým, 
co mi pomáhali, stárkům a stárkám 
a všem, co se podíleli na udržení 
této akce v chodu.

Daniel Urban
Upřímě, jsem pořád v šoku, 

v jaké sestavě jsme se letos sešli. 
Na to jak jsem si myslel, že už nikdy 
nepůjdu průvod v čele s fedrem, tak 
mě ještě víc překvapilo, že budu 
mít po boku kluky, se kterýma jsem 
chtěl stárkovat od momentu co jsem 
si poprvé oblékl kroj. A přesto, že 
jsme se až tak pozdě dali do práce, 
s hodama skoro za rohem, tak se 
nám to povedlo dotáhnout do cíle. 

Doufám, že jste si hody užili tak 
jako my, protože by se nám to ne-
podařilo bez vaší podpory, za kterou 
jsem moc vděčný, neboť tady ten 
čas, ve kterým se dá dohromady celá 
vesnice je můj nejoblíbenější týden 
v roce. Moc bych chtěl poděkovat 
všem co nám pomohli s přípravou 
a na všechny se těším na nadcháze-
jících událostech. Veselo hody!

Jiří Kolouch
Ještě před besedou u cimbálu 

by mě nenapadlo, že se do něče-
ho takového upíšu. Jakmile jsem 
se o tom zmínil doma, sklidil jsem 
menší výsměch...že jsem už senior. 
Avšak já jsem za vše rád a zpětně 
vůbec ničeho nelituju.  Rád vidím, 
že se počet chasy opět zvětšuje 
a už se těším na obměnu kádru 
v dalších letech.  Každopádně le-
tošní hody i přes mírné komplikace 
vyšly dobře a snad se všichni dobře 
bavili. Moc děkuji své stárce Julči 
Mondekové, že to semnou zvládla 
a všem co nám pomáhali a účastnili 
se.

Aneta Veselá
Tento rok jsem stárkovala popr-

vé. Společně s Marťou Hrabcem 
jsme tvořili třetí stárkovský pár 
a našim dnem bylo pondělí, které 
se nám skvěle vydařilo a moc sem 
si ho užila.

Všem, kteří se na hodovních pří-
pravách i na samotných hodech po-
díleli, patří obrovské poděkování.

Martin Hrabec
Jmenuji se Martin Hrabec a le-

tošní hody jsem stárkoval již po 
čtvrté a moji stárkou byla Anetka 
Veselá se kterou jsme tvořili 3.stár-
kovský pár.

Letošní hody se až na úvodní 
komplikace se sháněním stárků 
(také to byl důvod proč jsme měli 
na některých postech více stárků) 
dle mého názoru určitě skvěle vy-
dařili. Páteční stavění máje, které 
bylo od začátku do konce skvěle 
vedeno Radkem Bíbou odstartova-
lo hodovní náladu a za doprovodu 
CM Primáš a skvělého vína z Pav-
lovína bylo pod májú veselo. Sobota 
už od rána ukazovala, že nám bude 
pěkně horko, ale jak sem každému 
říkal, hlavně ať nezaprší, horko nás 
totiž nezastaví jen to hlavně pro hol-
ky v krojích je velmi náročné. Odpo-
lední i večerní zábava měla hojnou 
účast, a to mi udělalo velkou radost. 
Neděle po mši svaté a zvaním po 
dědině následoval vrchol celých 
hodů tradiční Zavádka, které při-
hlíželo, jak už to bývá velký počet 
lidí a atmosféra byla krásná. Pon-
dělí jakožto den můj a mojí stárky 
začal o dost příjemnějším počasím 
a o to veselejší náladou opět skvě-
le, po dopoledním obědě se stárci, 
chasa a kapela vydala na pondělní 
zvaní, které poté pokračuje návště-
vou sklepů „na kopcu“ kde, jak už 
to bývá muzika vyhrávala, vínko 
teklo proudem a lidi se aspoň dle 
mých očí moc dobře bavili. Odpo-
lední a večerní zábava proběhla 
volnějším tempem a hody zakončilo 
půlnoční překvapení, které mělo při-
pomenout olympijské sporty, které 
jsme nedávno bedlivě sledovali.

Kdybych to měl shrnout, celé 
hody sem si skvěle užil a každý by 
si takový zážitek měl určitě aspoň 
jednou zkusit, protože je pak na co 
vzpomínat a člověk na to nikdy ne-
zapomene.

Chtěl bych tímto jako vždy podě-
kovat všem lidem, kteří nám něja-
kým způsobem pomáhali i když tře-
ba jen svojí účastí, obci Krumvíř za 
podporu a zaštítění pořádání celé 
akce, panu starostovi Jaroslavu Ko-
mosnému, který nám vždycky vyšel 
vstříc, našemu skvělému fotografovi 
Stanislavu Prokopovi za každoroční 
skvělé fotky a neúnavnou práci při 
zdokumentování celých hodů, ale 
ten největší vděk patří mojí rodi-
ně, která mi vůbec umožnila jít za 

stárka a vše mi pomohla nachystat 
a také mojí stárce Anetce která mi 
byla oporou a společně jsme si to 
skvěle užily.

Karolína Hanzalová
Hody. Pro většinu z nás dny plné 

zábavy spojené s kroji, tancem, tra-
dicemi, kolotoči, veselím a zpěvem 
pod májů. Pro mě jsou hody nedíl-
nou součástí léta a letošní rok jsem 
měla možnost to zažít i z té druhé 
strany, a zjistit, kolik je za tím ve sku-
tečnosti nespočet povinností, únavy 
a nekončících příprav několik týdnů 
dopředu, aby vše proběhlo dobře.

Jelikož jsme měli letos problém 
sehnat stárky, nestárkovala jsem 
s jedním, ale hned se třema kluka-
ma, tudíž jsem měla na každý hodov-
ní den jiného sklepníka a hody se tak 
nesly po heslem „Stárci sú, hody sú“. 
Oproti mým předchůdkyním jsem to 
tedy měla o něco pestřejší.

Hodovní sobotu jsem zaháji-
la společně s Adamem Húškem, 
v neděli ho vystřídal Ondra Fefko, 
se kterým jsem si zatančila i Zavád-
ku a pondělí, poslední den hodů, 
jsem zakončila společně s Tomem 
Němečkem. Tři hodovní dny, tři 
sklepníci, jeden sklepníkovský gu-
ralák a neskutečné množství zážit-
ků a srandy jsem si užila se všemi 
svými sklepníky. Nejen díky klukům, 
ale i všem stárkám a stárkům, včet-
ně chasy, jsem si své první stárko-
vání maximálně užila a doufám, že 
stejně tak i ostatní.

Tímto bych chtěla moc poděko-
vat především všem třem sklepní-
kům za ochotu a nasazení, s jakým 
do toho šli. Mé velké díky patří hlav-
ně mé rodině, která mi stárkování 
umožnila a hodně pomohla. Dále 
bych ráda poděkovala i ostatním 
stárkám a stárkům a celé chase. 
Děkuji ale také vám všem, co jste 
na hody přišli. Teď už jen doufám, 
že se spolu zase všichni uvidíme na 
odehrávkách v sobotu 21.9. VESE-
LO HODY!

Adam Húšek
Letošní hody jsme byli ve větší 

sestavě, hlavně co se týká sklepní-
ků. Měl jsem tu možnost být sklep-
níkem v hodovní sobotu. Mojí jedno-
denní stárkou byla Kája Hanzalová, 
která na to, že stárkovala poprvé, 
všechno zvládala skvěle. 

Na stárkáču panovala jako vždy 
veselá atmosféra, která nám všem 
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vydržela po celé hody. Stavěním 
máje začaly ty pravé hody. Hodovní 
sobota začala zvaním. Odpoledne se 
šel průvod od 1. stárky pod máju, kde 
probíhal odpolední program. Kvůli 
práci jsem mohl být na večerní zába-
vě pouze v sobotu, ale i přesto jsem 
si celý hodovní den naprosto užil.

Děkuji všem, co se přišli na hody 
pobavit, i těm kteří je pomáhali při-
pravovat. Dále bych poděkoval obci 
Krumvíř, všem stárkům a stárkám, 
krumvířské chase a na závěr rodině 
za přípravu kroje a podporu. 

Vidíme se na Odehrávkách, kde 
zaujmu pozici sklepníka. Těšíme se 
na vás.

Ondřej Fefko
Protože to vypadalo, že hody ne-

budou tak jsme se my starší domlu-
vily a dali to nějak dohromady. Já 
jsem byl sklepníkem v neděli s Ká-
jou Hanzalovou, která to měla pes-
trý – každý den měla jiného sklep-
níka. Nakonec to dobře dopadlo, 
mája stojí, hody byly.

Příští rok bude snad lepší a stárci 
mladší.  

Tomáš Němeček
Letošní hody byly trochu jiné 

než předešlé, co se stárků týče, ale 
všichni jsme si je užili jako každý 
rok. Moje premiéra jako pondělního 

sklepníka byla trochu nečekaná, ale 
nakonec jsem se podvolil a zkusil 
jsem to.

Jelikož alkohol není má oblíbená 
kratochvíle, tak jste se mohli asi po-
prvé setkat se sklepníkem, který ne-
pije, a ještě k tomu s krumvířským 
sklepníkem! Sice při natahování 
vína ve sklepě trochu té tekutiny 
do žaludku prošlo, ale musím říct, 
že hlavně to červené bylo opravdu 
dobré.

Musím s radostí říct, že jsem 
si naše krásné hody užil a děku-
ju ostatním stárkům a stárkám za 
rady. Těším se na ostatní, které po-
tkám na Odehrávkách.

Z HISTORIE

V zimním čísle Krumvířského zpravodaje jsme 
vám představili projekt Paměť národa, který přináší 
vzpomínky pamětníků ze života v minutém století. 
V databázi můžete dohledat také vzpomínky dvou 
krumvířských rodáků, jedním z nich je paní Ludmi-
la Charvátová. V tomto vydání bychom vám rádi její 
vzpomínky přiblížili.

Paní Ludmila se narodila 31.května 1919 do ze-
mědělské rodiny. Spolu se svými třemi sourozenci 
doma pomáhala už od mala, měli totiž slepice, krávy, 
husy, kačeny, kuřata. Přebytky její maminka prodáva-
la v Hodníně na trhu, nakupovali většinou jen petrolej 
nebo kvasnice. Jak to ale v zemědělství chodí, vše 
záleží na počasí, v letech, kdy bylo sucho, utržilo se 
málo. Pak ale byly dobré roky, a to se pořizoval třeba 
kroj.

Paní Ludmila také zavzpomínala na pana prezi-
denta Masaryka. Vzpomínala, jak v roce 1924 přijel 
do Krumvíře, aby navštívil svého kamaráda z učení 
na kováře. Podle ní doba za Masaryka byla nejlepší, 
měli  doma všechno, obdělávali pole, všechno dělali 
rukama a vševhno se zvládlo.

Ludmila v šesti letech nastoupila do obecní školy, 
po pěti letech pak začala navštěvovat měšťanskou 
školu v Kloboukách, kam se chodilo pěšky. Vzpomí-
ná, jak chodila do pokračovací školy, byla však velká 
zima a jí omzly prsty na nohách, museli ji tedy nechat 
doma. Na jaře pak začali práce na poli a do školy se 
už nevrátila.

V roce 1919 v Krumvíři zahájill svou činnost tělový-
chovný spolek Sokol. Ve spolku začínala jako žačka, 
pak působila jako cvičitelka a byla i náčelnicí. Spo-
lek navštěvovalo hodně dětí, děvčata a chlapci cvičili 
zvlášť, na hřišti nebo v sokolovně trávili spoustu času. 
Později pak Ludmila cvičila děvčata, a protože tehdy 
hodinky nebyly, orientovala se podle troubení vlaku, 
vlak vždy zatroubil před přejezden a to paní Ludmilu 
upozornilo, že je půl páté a je čas na cvičení. 

V roce 1938 odjela paní Ludmila za bratrem na Slo-
vensko, který tam odešel na vojnu a následně dostal 
místo jako číšník v obci Vyšné Hágy. V místní jídelně 
pomáhala s obsluhou, ve volném čase pak chodila 

lyžovat nebo se dívat na skokanské závody na Štrb-
ském plese. Pak přišel  březen 1939 a Slovenský stát 
vyhlásil nezávislost a  všichni Češi se museli vystěho-
vat. Po návratu do Krumvíře se paní Ludmila vdala, to 
jí bylo dvacet let. Její manžel pracovat v místní cihel-
ně, kterou založil jeho otec s bratrem. 

Poté přišla válka, začalo se hodně stavět a cihelně 
se dařilo, manžel rozvážel s koňmi cihle, ona doma 
hospodařila, žili z toho co si vypěstovali. Vzpomíná 
také na to, jak probíhali kontroly a oni museli před-
ložit seznam všech domácích zvířat. Nebo jak bývali 
v obecním rozhlase hlášeni mrtví. V  rozhlase slyšela 
o usmrceni jejího třídní učitel a náčelníka ze Sokola, 
které podezřívali, že někoho ukrývají. Z toho byla vel-
mi smutná.

V Krumvíři také žili židovské rodiny bratrů Steinerů, 
museli nosit hvězdu a místní se s nimi nesměli potká-
vat. Ludmila se s nimi znala a tak když se jí  v  roce 
1942 narodila první dcera Liduška, tajně k nim chodila 
Lilinka Steinerová, aby se na ni mohla podívat. Rodi-
na se pak najednou ztratila. Na vesnici toho ale věděli 
hrozně málo. Jednou v noci měli na dveřích obchodu 
křídou napsáno: ‚Buďte sbohem dobří lidé, buď sbo-
hem náš drahý domove. Židovské rodiny bratrů Stei-
nerů zahynuly v koncentračním táboře.

Na jaře 1945 se blížila do Krumvíře fronta. Lidé se 
připravovali na pobyt ve sklepeních, chystali si jídlo 
a přikrývky. Ludmila byla v té době těhotná, Němci 
je však upozornili, že je to u nich doma nebezpečné, 
neboť jsou v blízkosti podminovaného mostu a tak 
Ludmila s dcerou odešly do domku stařečků a tím si 
nejspíše zachránily život, protože oknem do kuchy-
ně v jejich domě proletěla střela, která zcela rozbila 
podlahu. 

Když pak přešla fronta, šel Ludmilin manžel zkon-
trolovat dobytek, naskytl se mu, ale smutný obrázek, 
stáj našel prázdnou. Měli koně a hříbě Barunku, ruští 
vojáci je ale ukradli. Na dvoře pak našli velký nepořá-
dek. Vše co bylo původně v kredenci, hrnce a hrnky, 
všechno bylo na dvoře, všechno vykradené. Ztratilo 
se jim oblečení, povlečení, hodinky, slepice a také 
fl anel připravený na plenky pro miminko. Koupit plen-



Krumvířský zpravodaj 2/2024strana  18

ky pro miminko nešlo, a tak musela babička rozstříhat 
spodní bílé sukně. Druhá dcera se manželům Charvá-
tovým narodila 14. května.

Po válce jezdil manžel opravovat cesty do Hodoní-
na. Jednou je přivedli ke koňům a řekli, že ti, kteří přišli 
o zvířata při přechodu fronty, si mohou vybrat nová. 
Rodina dostala dva koně a pan Charvát se vrátil k prá-
ci v cihelně.

Třetí dítě se manželům narodilo na podzim roku 
1948. Těhotná Ludmila ještě stihla absolvovat všeso-
kolský slet v Praze v roce 1948. Z Krumvíře se tehdy 
do Prahy vypravily na týden skoro dvě desítky žen. 
Celkově tehdy  bylo to na Strahově asi šedesát tisíc 
sokolů a akce se stala také protikomunistickou mani-
festací. Při průvodu a před tribunou Sokoli dali hlavy 
pryč, nikdo nezamával.  Po sletu následovala perze-
kuce členů Sokola. Ludmila přišla o své postavení ná-
čelnice. Cvičenci siice zůstali, do vedení se ale dostali 
komunisté. 

Začátkem 50. let pak byla cihelna, kterou vybudoval 
stařeček Charvát se svým bratrem, znárodněna a Lud-
milin manžel přišel o práci. Do družstva nechtěli, ale 
neměli  z čeho hospodařit, tak šel nakonec manžel do 
družstva. Začátky  ale nebyly jednoduché, manžel se 
nadřel, skoro nic nevydělal, tak vystoupil, poté jezdil 
na brigády do cukrovaru do Hodonína. Nejstarší dce-
ra vycházela základní školu a Ludmila s manželem se 

znovu dostali pod tlak. Podepsali proto vstup do JZD a oba 
tam začali pracovat. Ludmila byla v rostlinné výrobě.

V roce 1953 rodinu zasáhla měnová reforma. Po-
prvé po dlouhé době utržili peníze za malá  prasátka, 
která doma měli, paní Ludmila šla vyměnit peníze, ale 
přinesla jen pár korun, ale nemohli nic dělat, jediné co 
jim zbývalo bylo žít velmi skromně. Vedle přiděleného 
pole – záhumenky, měla rodina ještě vinohrad. Prode-
jem hroznů získávala peníze na koupi potřebných věcí. 
Po roce 1965 rodina vysadila nový vinohrad. Starala se 
o něj pět let, než začal vinohrad rodit. Pak jednoho dne  
jejich vinohrad přiděli za odměnu  těm, kteří vstoupili do 
družstva. Nenadělali nic…

Paní Ludmila ráda trávila svůj čas mezi lidmi a také 
proto, aby se udržela sokolovna, daly s kamarádkou 
dohromady ochotnické divadlo. Používali kulisy z di-
vadla, které se hrálo za první republiky. Co chybělo, 
přineslo se od Charvátů. Ráda také kreslila a poté, co 
v roce 1973 odešla do důchodu, začala  se malování 
věnovat intenzivněji. Vedle toho pokračovala v rodinné 
tradici – výrobě velikonočních vajec vyškrabáváním. 
V roce 2000 získala titul Mistr lidové umělecké tvor-
by od Asociace malířů a malířek kraslic České repub-
liky. Její kraslice jsou součástí Galerie kraslic. Ludmila 
ovládala ještě jednu speciální dovednost. Krumvířským 
děvčatům vázala šátky ke krojům.

Zdroj: Ludmila Charvátová (1919) (pametnaroda.cz)

VÍTE, ŽE...

... Pan Hynek Burýšek se za-
sloužil o vytvoření nového české-
ho rekordu?

Od roku 2007 do roku 2024 
navštívil celkem 558 rozhleden 

a vyhlídek po celé České republi-
ce. Nejvíce jich navštívil ve Stře-
dočeském kraji, nejméně naopak 
na území hlavního města Prahy. 
U 535 z nich dokonce vystoupal 

až na jejich vrchol. Do České data-
banky rekordů byl tak zapsán jeho 
rekord Nejvíce zdolaných rozhle-
den jedním člověkem. Srdečně mu 
blahopřejeme k jeho úspěchu!!
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… Vinařství Josefa Valihracha z Krumvíře již počtvrté 
vyhrálo soutěž Chardonnay světa ve Francii a ten stejný 
den získalo také hlavní cenu Mondial des Vins Blancs 
Strasbourg?

Chardonnay du Monde pořádá asociace Forum 
Œnologie a jedná se o nejstarší soutěž jedné odrůdy na 
světě. Každý hodnotitel musí během přípravného kurzu 
splnit degustační i znalostní zkoušky ve francouzském 
jazyce. Hodnocení samotné se odehrává za velmi přís-
ných podmínek na Château des Ravatys et l'Institue 
Pasteur. I vína oceňovaná na jiných soutěžích se zde 
často neprosadí. O to neuvěřitelnější je, že se v této 
konkurenci podařilo vínům z Krumvířských vinic zopa-
kovat celkové prvenství z let 2014,2020 a 2022. Během 
posledních let jsou navíc tato umístění umocněna po-
stupným obsazením všech pozic v první pětici, napří-
klad v roce 2016 druhé místo nebo v roce 2018 třetí 
místo. V soutěži zvítězilo Chardonnay 2018, další me-
daili získalo Chardonnay 2020 barrigue. Obě oceněná 
vína jsou z viniční trati Nivy. Sazeničky byly přivezené 
právě z Francie.

Soutěž Chardonnay du Monde je specifi cká tím, že 
mají více degustátorů, než míst v komisích. Takže si bě-
hem soutěže velmi vybírají a klidně se může stát, že 
dostanete pozvánku, přijedete, ale nakonec se otočíte 
a jedete domů. Hodnotí se specifi cky, náročným vedelo-
vým penalizačním systémem. Stačí aby jeden z hodno-
titelů nedal třeba u harmonie "nulu" a už nemáte šanci 
na medaili. Vzorků je v komisi výrazně méně, než na ji-
ných soutěžích, takže se můžete opravdu koncentrovat. 
Naopak, nesmíte své hodnocení odevzdat před uplynu-
tím času. Někdy máte za den například jen 15 vín.

Ten stejný den Krumvířská vína získala i hlavní cenu 
světové soutěže bílých vín - Mondial des Vins Blancs 
Strasbourg, což je neofi ciálním mistrovství světa bilých 
vín. Zde vyhrál Cabernet blanc cenu Vinofed pro nejvýše 
hodnocené suché víno. A také získal velkou zlatou medaili 
a vítězství ve své kategorii. Uspěla i další vína z Krumvíře.

Nikdy se nestalo, že by někdo tolikrát vyhrál Char-
donnay du Monde a už vůbec ne, že by ve stejném roce 
měl i hlavní cenu Mondial des Vins Blancs Strasbourg. 
K tomuto velkému úspěchnu gratulujeme! 
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V červnu proběhlo vítání občánků. Novými občany Krumvíře jsou Jonáš Tomovčík, Andreas Ďurana a Klára Vinská

Z POŠTY

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ ČERVEN 2024

Rychlá rota Rychlá rota 
V Chaloupkách nám říkají RYCHLÁ ROTA a nám se to 

líbí. Vždyť jsme začali chodit do Sokola hned po roce 1945 
a ještě teď nás to baví. Tak nebuďte líní a věnujte se zdra-
vému pohybu, ať vydržíte tak dlouho jako my. Sportu zdar!
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

JUBILANTI
za období od 1.5.2024 do 31.7.2024
Benáček Stanislav 82let
Komosná Růžena 85let
Pichler Jakub 88let
Otýpková Marie 84let
Veselý Jan 88let
Veselá Libuše  86let
Mandelíková Anežka  85let
Válek Lubomír 90let
Kolouch Josef  86let
Libicherová Jindřiška  81let

PŘIHLÁŠENÍ
za období od 1.5.2024 do 31.7.2024
Hrozinová Lucie  č. p. 67
Hrozinová Julie  č. p. 67
Hrozina Jiří  č. p. 67
Kvaltýnová Zorka  č. p. 90
Ondráčková Vivienne  č. p. 236
Vladíková Monika  č. p. 461
Vladík Milan č. p. 461
Vladíková Tereza  č. p. 461

KALENDÁŘ AKCÍ
Odehrávky hodů      21.9.2024
Koncert Harlej       18.10.2024
Zahájení adventu       1.12.2024
Vánoční koncert DFS Pantlička a ZUŠ Klobouky u Brna 22.12. 2024

Krumvířský zpravodaj, 2/2024 - periodický tisk územního samosprávného celku.
Redakce si vyhrazuje právo podle potřeby příspěvky krátit a upravovat. Neprošlo jazykovou úpravou. 
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ODHLÁŠENÍ
za období od 1.5.2024 do 31.7.2024
Cvan Jiří  č. p. 327
Foretník Kamil  č. p. 416
Balcárek Jiří  č. p. 58

NAROZENÍ
za období od 1.5.2024 do 31.7.2024
Kvaltýnová Zorka  č. p. 90
Ondráčková Vivienne  č. p. 236

ÚMRTÍ
za období od 1.5.2024 do 31.7.2024
Luskačová Marie  č. p. 179
Sladký Zdeněk  č. p. 311
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Stárkovský sklepStárkovský sklep
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Mája Mája 
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WineRun - Krumvířský vinařský běhWineRun - Krumvířský vinařský běh
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Beseda u cimbáluBeseda u cimbálu



Krumvířský zpravodaj2/2024 strana  27

Bartolomějské hody Bartolomějské hody 
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Bartolomějské hody Bartolomějské hody 


